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فرهنگی

سال هاست که 
جشن موسیقی 

فجر با رویکرد 
جوانگرایی طی 
طریق می کند. 

همیشه جوانان 
هستند که 

شور و شوق 
مسابقه و اجرا 

برایشان مهم و 
جذاب است. 

البته این بدین 
معنا نیست 
که بزرگان و 

پیشکسوتان 
جایی ندارند 

نگاه ویژه 
به موسیقی 

ملی ایران 
که زیر شاخه 

مهم آن 
موسیقی ردیف 

دستگاهی است 
همیشه بوده و 
هست و اتفاقاً 

بنده هم عمیقاً 
معتقدم حجم 

مهمی از جشن 
موسیقی فجر 
باید این نوع 

از موسیقی 
در ایران را 

دربربگیرد، 
حتی با نگاه 

برون  مرزی و 
از کشورهای 
همسایه که 
در این گونه 

موسیقایی با 
ایران ریشه 

مشترک دارند

 جشنواره موسیقی فجر 40 ساله 
شد، ابتدا ارزیابی خود را از 4 دهه 

جشنواره موسیقی فجر بگویید. 
طی این سال ها چه اتفاقاتی در این 

جشنواره رقم خورد که امروز جای 
آن خالی است و چه موضوعاتی به 

مرور بر پویایی و دیده شدن این 
جشنواره افزوده است؟

از ســـال ۱۳۶۴ تا اکنون با توجه به شرایط 
زمانه تفاوت های ماهـــوی ای وجود دارد و 
اتاق فکـــر و چینـــش برنامه هـــا و اجرا ها 
فراز و نشـــیب داشته اســـت. به تبع تمام 
مدیـــران ایـــن دوره ها تمام ســـعی خود را 
داشـــته اند که به نفع تمامیت موســـیقی 
در ایران بیندیشـــند و برگـــزار کنند. البته 
به عنوان آسیب شناســـی جشـــنواره ها و 
بررسی فراز و فرودها و ضعف و کاستی ها 
و نقطه قوت ها، هیچ گاه بررســـی دقیقی 
صـــورت نپذیرفتـــه و برخـــی رســـانه ها و 
جرایـــد و خبرگزاری هـــا دلبخواهـــی تکه 
مطالبی داشـــته اند. براین اساس از آنجا 
که این جشـــن مهـــم موســـیقی هیچ گاه 
دبیرخانه ثابتی نداشـــته، متأســـفانه نقد 
و تحلیل و حتی آرشـــیو دقیقی از گذشته 
آن در دسترس نیســـت. اما خوشبختانه 
معاونـــت محترمـــه هنـــری ســـرکار خانم 
دکتـــر نـــادره رضایی در ســـومین جلســـه 
شـــورای سیاســـت گذاری ایـــن پافشـــاری 
بنده مبنی بر وجود یـــک اتاق دائم با یک 
نیروی کارورزیـــده را به عنـــوان دبیرخانه 
تأیید و تأکید کرد، تـــا ببینیم درآینده چه 
می شـــود. لازم بـــه ذکر اســـت بخش های 
متنوعـــی که هر ســـاله یا هر دهـــه افزوده 
شـــد، موجب پویایی در جشنواره است.

 دو دوره دبیری جشنواره موسیقی 
فجر برعهده شما بوده است. براین 
اساس از سال گذشته تا به امروز در 

جدول جشنواره چه تغییراتی انجام 
گرفته که می توان انتظار داشت 
جشنواره سال به سال به رشد و 

بالندگی می رسد؟
 قرارمـــان با مســـئولان ذیربط بـــر این بود 
هر ســـاله ۲۰ درصـــد تغییـــرات و اضافات 
داشـــته باشـــیم، چـــرا کـــه بـــه یکبـــاره 
نمی توان این جشـــنواره اســـتخواندار را از 
بنیـــان متحول کرد و خوشـــبختانه موفق 
هـــم عمل شـــد و امســـال ایـــن ۲۰ درصد 
افزایـــش کیفیـــت در اجراهای کـــودک و 
نوجوان، بانوان، افزایش تالارها، افزایش 
یک شـــب اجـــرا، بالابـــردن دســـتمزدها 
و جوایـــز، اهمیـــت بـــه بخـــش رقابتی و 
افـــزودن دیگـــر موارد کـــه قبل تـــر وجود 
نداشـــته لحـــاظ شـــده اســـت و ایـــن امر 
حاکی از رصد همه جانبه جشـــنواره ســـی 

و نهـــم و به ویـــژه چهلم اســـت.

یکی از موضوعات حاشیه دار 
جشنواره موسیقی فجر، بخش 

موسیقی پاپ یا به گفته شما 
مردم وار است که همچنان حضور 

پررنگی در جدول جشنواره دارد و در 
این دوره سالن های دیگری هم به 
این موسیقی اختصاص داده شده 

است. از نگاه شما به عنوان دبیر 
جشنواره، آیا لازم است گروه های 

موسیقی پاپ حرف تازه یا کار تازه ای 
در جشنواره داشته باشند یا کمافی 
سابق می توانند اجراهای طی سال 

خود را در قالبی دیگر برگزار کنند؟
 اجراهـــای موســـیقی مـــردم وار از زمـــان 
آقای کامبیز روشـــن روان و در زمان وزارت 
آقـــای صفارهرندی بـــه جشـــنواره اضافه 
شـــد و ســـازوکار همچنان بر همـــان روال 
اســـت. یعنی بخشـــی که می توانـــد برای 
جشـــنواره درآمدزا باشـــد. بنابراین وقتی 

نگاه کیفی وجود نداشته باشد، 
نمی تـــوان اجراهای کیفی را 

هم روی صحنه ها شاهد 
بـــود و   با دســـتمزد های 
آثـــار جدیـــدی  انـــدک 

ارائـــه نخواهـــد  هـــم 
شـــد. برایـــن اســـاس 
همین کـــه هنرمندان 

ر  ا م و مـــرد موســـیقی 
)پـــاپ( پای کار هســـتند 
شـــناخته  چهره هـــای  و 

شـــده هر ســـاله بدون حاشـــیه مشارکت 
می کنند، بیانگر همراهی آنهاســـت. البته 
شایسته اســـت این بخش، جشـــنواره ای 
مستقل برای خود داشته باشد و منتخب 
خروجـــی آن در جشـــن موســـیقی فجـــر 
اجراهـــای کیفی تـــری برگـــزار کنـــد. بـــه 
هـــر روی مقاومـــت زیادی از ســـوی برخی 
هنرمنـــدان موســـیقی ملـــی و برخـــی از 
مسئولان اســـت که این بخش باید حذف 
شـــود ولی واقعیت امر چیز دیگری است 
و باید پذیرفت موســـیقی پـــاپ )مردم وار( 
بـــه واســـطه حمایت هـــای شـــرکت ها و 
و  کنســـرت ها  ی  ر گـــزا بر ت  سســـا مؤ
همچنیـــن حمایـــت هنرمندان شـــان در 
سال های ســـخت جشن موســـیقی فجر 
تا اکنون، مدت هاســـت بر قوام جشنواره 

صحّه گذاشـــته اســـت.

با توجه به تدوین و تصویب سند 
ملی موسیقی، در بخش موسیقی 

بانوان شاهد چه اتفاقاتی هستیم؟ 
به طور کلی تصویب این سند 

تغییرات مثبتی در جشنواره داشته 
است؟

در آخریـــن جلســـه ای که با حضـــور تعداد 
اندکـــی از جمـــع دعـــوت شـــده در دفتـــر 
رئیـــس محترم شـــورای انقـــاب فرهنگی 
برگـــزار شـــد، بنـــده درآن جلســـه به چند 
مـــورد اشـــکال نوشـــتاری درســـند ملـــی 
موسیقی متذکر شـــدم؛ ازجمله باتکلیف 
بودن موســـیقی بانوان و موســـیقی کودک 
و نوجـــوان کـــه اتفاقـــاً از ســـال گذشـــته 
درجشـــنواره بـــه جـــدّ دنبـــال آن بـــوده و 
هستم. ســـال گذشـــته موســـیقی بانوان 
را بـــرای نخســـتین بـــار در تـــالار وحـــدت 
برگـــزار کردیم. در جشـــن چهلـــم هم  بنا 
داشـــتم در تالار وحـــدت و فرهنگســـرای 
نیـــاوران ایـــن اجرا ها برقـــرار باشـــد که به 
دلایلی نشـــد ولی خوشـــبختانه هر شـــب 
دو ســـانس موســـیقی بانـــوان در نیـــاوران 
برقرار اســـت. براین اســـاس بایســـتی دید 
در کار گروهـــی که شـــکل خواهـــد گرفت 
و در یکـــی دو جلســـه ای کـــه اخیـــراً برگزار 
شـــد آن هـــم صرفـــاً بـــا برخی مســـئولان 
نهادهـــا و صنوف می تـــوان به ایـــن اتفاق 
مبارک خوشـــبین بـــود یا خیر؟ این شـــورا 
نیازمند حضور چند موســـیقیدان جدی با 
پشتکار و برخوردار از علم و تجربه و اجرا و 
ســـابقه مدیریتی اســـت در غیر این صورت 
همچنان جلســـات برگزار می شود و شاهد 
تکـــرار مکـــرارت هســـتیم. بـــه طـــور کلی 
حلقه مفقوده های قابل توجهی در ســـند 
تصویب شده مشـــاهده می شود که باعث 
شـــده برخی موســـیقیدانان نامی، امیدی 
بدان نداشته باشـــند. درباره جشنواره هم 
همین گونـــه خواهد بـــود و درحال حاضر 
تـــا اصـــاح نهایی هر ســـازمان و دســـتگاه 
مرتبط با موســـیقی بدون اعتنا به ســـند، 
ســـاز خـــود را خواهند نواخت. ســـند ملی 
موســـیقی هرگاه توانســـت مانع از سلیقه 
محوری برخـــی مدیران اســـتانی در رابطه 
با لغـــو مجوز از مرکز باشـــد، آنگاه می توان 
اندکـــی امیـــدوار شـــد. بـــه عنـــوان مثال 
معاون هنـــری اداره کل ارشـــاد اصفهان به 
واســـطه اختیاراتی که مدیر کل به ایشـــان 
واگـــذار کـــرده، نظرات کارشناســـی اعمال 
می کنـــد کـــه به صـــاح موســـیقی کشـــور 
نیســـت و تنهـــا دامـــن زدن به حاشـــیه ها 
و خوراک ســـازی بـــرای شـــبکه های معاند 
اســـت. حال ببینیـــد چه ســـلیقه ورزی ها 
حتی برای انتخاب ســـالن از ســـوی برخی 
مسئولان وجود دارد برای موسیقی بانوان!

موضوع دیگر موسیقی اقوام ایران 
است و با توجه به انتخاب آقای 

صدری به عنوان رئیس جشنواره 
موسیقی فجر و همچنین حضور 

آقای مرآتی به عنوان دبیر 
اجرایی این جشنواره که 
هر دو از دغدغه مندان 

موسیقی نواحی هستند، 
چه اتفاقات چشمگیری 

در این بخش حاصل 
شده است؟ آیا نگاه 

ویژه ای با حضور بزرگان 
این ژانر از موسیقی 
خواهیم داشت یا خیر؟

در ایـــن دوره از جشـــنواره کـــه دو ســـالی اســـت عنـــوان 
بین المللی به آن بازگشـــته اســـت و با دبیری رضا مهدوی از 
۲۳ بهمـــن ماه تـــا ۲8 بهمن ماه برگزاری می شـــود، بیش از 
۱۱۰ اجـــرا در بخش های مختلف از جمله ارکســـترال، ردیف 
دستگاهی، موســـیقی نواحی و اقوام، موسیقی بین الملل و 
موســـیقی بانوان در تالار وحدت، تالار رودکی، تالار اندیشه 
حوزه هنری، فرهنگســـرای نیاوران، فرهنگسرای ارسباران، 
برج آزادی، فرهنگســـرای بهمن، میاد نمایشـــگاه، ســـالن 

رزمال و ســـالن وزارت کشـــور برگزار 
. د می شو

بـــر این اســـاس در تـــالار وحدت و 
تالار رودکـــی اجراهای ارکســـترال، 
گروه هـــای  و  اســـاتید  شـــب های 
بین الملـــل روی صحنـــه خواهنـــد 
رفت. فرهنگسرای نیاوران میزبان 
۱۲ گروه موســـیقی بانـــوان خواهد 
ج آزادی نیـــز پذیـــرای  بـــر بـــود و 
اجراهای موســـیقی نواحی اســـت. 
همچنین ســـالن میاد نمایشـــگاه 
بین المللی، ســـالن رزمال و سالن 
وزارت کشـــور برنامه های موسیقی 
در  می کننـــد.  میزبانـــی  را  پـــاپ 
فرهنگســـرای بهمن نیـــز گروه های 
)مـــردم  پـــاپ  نواحـــی  موســـیقی 
وار( و در فرهنگســـرای ارســـباران، 
اجراهـــای هنرجویان از هنرســـتان 
موسیقی پســـران و دختران تهران، 
هنرستان هنرهای زیبای اصفهان، 
هنرستان موسیقی دختران قزوین 
و دانشـــگاه هنـــر و ارکســـتر بانوان 
ارســـباران برگـــزار خواهـــد شـــد. 
عـــاوه بـــر ایـــن، ۳۷ اجـــرای ویژه 

کـــودک و نوجـــوان در بخش هـــای نواحـــی، دســـتگاهی و 
کاســـیک اروپایـــی روی صحنـــه می رود.

در جشـــنواره چهلـــم موســـیقی فجـــر، بخـــش بین الملل 
میزبـــان گروه هایـــی از کشـــورهای ترکیـــه، هنـــد، هلنـــد، 
تونس، اسپانیا و ارمنســـتان خواهد بود. هنرمندانی چون 
جمال علی اف، نوازنده برجســـته ویولن ســـل و آهنگســـاز 

جـــوان ترکیه ای.
در بخش پـــاپ که به میزبانی ســـالن های میاد نمایشـــگاه، 
رزمال و وزارت کشـــور برگزار می شود، 
خوانندگانـــی چون ناصـــر زینلی،علی 
فـــرزاد  حاجیلـــی،  امیـــد  یاســـینی، 
فرزین، بهنـــام بانی، دانیـــال پیمان ، 
دانیـــال رمضانـــی، رضا بهرام، گرشـــا 
رضایـــی، مهـــدی دارابـــی، علیرضـــا 
طلیســـچی، مســـعود صادقلو، معین 
زنـــدی، حامیم، مجیـــد رضوی، بابک 
جهانبخش، ســـهراب پاکزاد، ماکان، 
حمیـــد هیـــراد و مصطفـــی راغـــب و 
صحنـــه  وی  ر طهماســـبی  عرفـــان 

خواهنـــد رفت.
در بخـــش موســـیقی اقـــوام ایـــران، 
هـــم ۱۵ گـــروه  موســـیقی در قالـــب 
بـــا  م  ا قـــو ا ســـیقی  مو ی  شـــب ها
هنرمندانی از بوشـــهر، کردســـتان، 
گیان و تالش، گلســـتان، سیستان 
و بلوچســـتان مازندران، آذربایجان، 
ج آزادی بـــه روی  هرمـــزگان در بـــر
ی  تید ســـا ا و  نـــد  و می ر صحنـــه 
همچون عاشـــیق حسن اسکندری، 
محمدرضا اسحقاقی، ناصر وحدتی، 
خداد شـــکل زهی و عیسی بلوچ و... 

هنرنمایـــی خواهنـــد کرد.

در  سیاســـت گذاری  شـــورای  اعضـــای 
زمـــان مقـــرر و بـــا توجه بـــه شـــاکله نگاه 
بـــه محورهایی انتخـــاب و معرفـــی کردم 
که شـــامل دکتر حســـن ریاحی به عنوان 
پیشکســـوت موســـیقی، آقـــای وارطـــان 
ســـاهاکیان به عنوان چهره موسیقیدان 
از جامعـــه ارامنه، آقای احمـــد صدری به 
عنوان مطلع از هنرمندان و جشـــنواره ها 
و خانم نوشین پاســـدار موسیقیدانی که 
نماینده موســـیقی زنان در ایران اســـت با 
ســـابقه دانشـــگاهی و اجرا. گفتنی است 
در ســـال قبـــل دو بانوی موســـیقیدان در 
شـــورای انتخاب و داوری دعـــوت کردم و 
برای نخســـتین بـــار هم امســـال یک بانو 
و یک چهره مســـیحی. حضور بـــزرگان در 
هر جشـــنواره ای لـــزوم دارد ولی به معنای 
آن نیســـت که جوانـــان حضور نداشـــته 
باشـــند. یادمان نرود جشـــن موســـیقی 
فجر جشـــنواره موســـیقی نواحی نیست 
و بایســـتی درچینـــش جـــدول بســـیاری 
مـــوارد کمی و کیفـــی را لحاظ کـــرد. بنده 
با ســـابقه حدود ۴۰ســـال فعالیـــت دائم 
در عرصه موســـیقی تاکنون ۲۲ جشنواره 
اکثریـــت  بـــا  و  در گونه هـــای مختلـــف 
موســـیقیدانان ایرانـــی در ســـطح ملـــی 
برگـــزار کـــرده ام و می دانـــم ظرفیـــت هر 
برنامه و برگزاری ای با محتوا و زیرساخت 
آن چگونـــه بایـــد باشـــد. البتـــه حضـــور 
چهره های شـــناخته شده، از سال ها قبل 
هـــم در اجرا و هم درمراســـم تجلیل بوده 
و امســـال هـــم خواهد بود اما به واســـطه 
نـــگاه جوانگرایـــی و حضـــور حداکثـــری 
تازه نفســـان عرصـــه موســـیقی در تمامی 
گونه هـــا از جمله موســـیقی های محلی، 
نواحـــی، اقـــوام و منطقـــه ای می باید نگاه 
ویژه تری داشـــته باشـــیم که خوشبختانه 
بـــا کمک آقـــای پیمـــان بزرگ نیـــا جدول 
خوبـــی را در ســـه بخش طراحـــی کردیم 
که متأســـفانه بخش اجـــرای خیابانی در 
پهنه رودکـــی با مخالفـــت رئیس محترم 
جشـــنواره مواجه شـــد که خوشـــبختانه 
در دقیقـــه 9۰ با حمایت و نـــگاه تیزبینانه 
خانـــم دکتـــر رضایی بنا بـــه برگـــزاری در 
ســـطح وســـیع تری گوشـــزد شـــد. من بر 
این باورم جشـــن موسیقی فجر باید طبق 
شاکله و ســـاختارش تمامی موسیقی های 
موجه را شـــامل باشـــد. البته عنایت ویژه 
همیشه روی موســـیقی ملی و دستگاهی 
بوده و هســـت ولی از ابتدای شکل گیری 
این جشـــن کمترین اســـتقبال را در این 
بخش از سوی موســـیقیدانان سرشناس 
موســـیقی دستگاهی شـــاهد بوده ایم چرا 
که نـــگاه متفاوتـــی دارند که بـــزرگان باید 
بنشـــینند و یکبـــار بـــرای همیشـــه با این 
عزیزان طـــرح گفت وگو کنند و شـــاید به 

نتیجه برســـد.

نگاه جشنواره به بخش موسیقی 
ردیف دستگاهی چگونه است ؟ در 

این بخش به موسیقی بی کلام یا 
همان سازی هم توجه شده است؟

نـــگاه ویـــژه بـــه موســـیقی ملی ایـــران که 
زیـــر شـــاخه مهـــم آن موســـیقی ردیـــف 
دســـتگاهی است همیشـــه بوده و هست 
و اتفاقاً بنـــده هم عمیقـــاً معتقدم حجم 
مهمی از جشـــن موســـیقی فجر باید این 
نـــوع از موســـیقی در ایـــران را دربربگیرد، 
حتـــی با نـــگاه برون  مرزی و از کشـــورهای 
همســـایه که در ایـــن گونه موســـیقایی با 
ایـــران ریشـــه مشـــترک دارنـــد دعـــوت به 
عمـــل آیـــد. اما این حضـــور بیشـــتر به دو 
عامل مهـــم بودجـــه و نوع نـــگاه به کان 
جشـــنواره برمی گـــردد. خوشـــبختانه بـــه 
واســـطه رویکرد جوانگرایی شـــاهد حضور 
گروه ها و تکنوازان شـــاخص در این عرصه 
هســـتیم و امسال هم موســـیقی بی کام 
و تکنـــوازی و آنســـامبل بـــدون خواننـــده 
کـــم نداریم. یکـــی از ویژگی هـــای جدول 
امســـال برخورداری از انواع موسیقی های 
نـــاب و خالص اســـت که همانـــا بی کام 

. شد با

موضوع دیگر درباره موسیقی 
خیابانی است که همواره به آن 

تأکید داشته اید دراین خصوص چه 
تدابیری صورت گرفته است؟

پیشـــنهادهای  از  خیابانـــی  موســـیقی   
چنـــد ســـال اخیـــر من بـــه دســـتگاه های 
مختلـــف از جملـــه شـــهرداری و ارشـــاد 
بوده و هســـت تا بدین واســـطه نوازندگان 
خیابانـــی شناســـنامه دار شـــوند. ســـال 
گذشـــته در پهنه رودکـــی اجراهای خوبی 
داشـــتیم و مورد اســـتقبال مـــردم هم قرار 
گرفـــت، امســـال هـــم با توجـــه بـــه نگاه 
ظریـــف معاونـــت امـــور هنـــری مبنـــی بر 
توســـعه فرهنـــگ نشـــاط در بیـــن تـــوده 
مـــردم که منجـــر بـــه انتخـــاب گروه های 
شادی آور موسیقی نواحی بود، در جدول 
گنجانـــده بودیـــم امـــا از جـــدول خـــارج 
شـــد و همـــان طـــور کـــه در ســـؤال قبل 
عرض کردم امیدوارم در حجم وسیعتری 
 شـــاهد اجراهـــای متنـــوع در مکان هـــای 

مختلف باشیم .
وقتـــی یـــک اجـــرای موســـیقی از ســـالن 
یا تـــالاری بـــه بیـــرون یعنـــی بـــه خیابان 
کشـــیده می شـــود اجرای خیابانـــی گفته 
می شـــود . در تئاتـــر خیابانـــی هـــم ایـــن 
گونه اســـت فقط تشریفات ســـالنی مانند 
دکـــور و نـــور وصندلی نـــدارد. موســـیقی 
خیابانی هـــم همین اســـت و نباید دنبال 
تعریـــف جدیـــدی باشـــیم و موضـــوع را 
ســـخت بگیریـــم. این موضوع بـــه تمامی 

گونه هـــای مختلـــف در موســـیقی در هـــر 
کشـــوری اطـــاق می گـــردد و ایـــن اجـــرا 
می توانـــد در بوســـتان باشـــد یـــا در مترو 
و یـــا در خیابـــان یـــا در مقابل تـــالاری در 
ســـطح شـــهر. بنابراین وقتی در مکان  سر 
بســـته ای قرار نمی گیرد موسیقی خیابانی 
اطاق می شـــود که اتفاقاً در شور و شادی 
مـــردم و همچنیـــن در اصـــاح مبلمـــان 
شهری بســـیار تأثیرگذار است. نکته دیگر 
اینکـــه برای هنرمندانی که به هر شـــکل از 
امـــکان تالار ها محروم هســـتند، می تواند 
جنبـــه درآمدزایی داشـــته باشـــد. شـــاید 
باور نکنید بســـیاری از اجراهـــای خیابانی 
از برخـــی کنســـرت های تالارهـــای معتبر، 
معتبرترند. یکی از ایده های بنده از ســـال 
پیـــش همین موســـیقی خیابانـــی بود که 
دوســـت داشـــتم ســـاز و کار رقابتی شدن 

آن هـــم طراحی می شـــد.

نکته دیگر درباره جشنواره موسیقی 
فجر که موضوع و اساس آن دهه 

انقلاب است حذف سرود از جدول 
جشنواره است با این اوصاف 

موضوعی درخصوص موسیقی 
انقلاب خواهیم داشت یا خیر؟

قطعـــاً ســـرود یکـــی از مصادیـــق و مظاهـــر 
مهم  موســـیقی در هر کشـــوری محســـوب 
می گـــردد؛ به ویـــژه در ایـــران کـــه در قرون 
گذشـــته ســـرود های دینـــی و ملـــی هـــم 
وجود داشـــته است. جالب اســـت بدانید 
سرودهای کاســـیک و مدرســـه ای از زمان 
علی نقی وزیری در مدارس راه اندازی شـــد 
و فصـــل جدیـــدی در این زمینه بـــه عنوان 
گونـــه ای از کان موســـیقی ایران جـــا افتاد 
و بـــه دنبـــال آن روح الله خالقی بـــه زیبایی 
هـــر چـــه تمام تـــر ایـــن راه را در هنرســـتان 
ادامه داد. حســـین ملک و ابوالحسن صبا 
هم بدیـــن ترتیب ادامه دهنده این مســـیر 
بودنـــد تا ابتـــدای پیروزی انقاب اســـامی 
که بـــا محوریـــت آقـــای شـــاهنگیان فصل 
تازه ای در محتوا و تولید ســـرود ایجاد شد. 
سال گذشـــته ســـرود هایی از ســـوی دفتر 
ســـرود در کوشـــک باغ هنر برگزار شـــد که 
فاقـــد اســـتقبال مردمـــی بـــود و بـــه لحاظ 
اینکـــه که ســـرود خوانـــان مقابل خـــود را 
صندلی هـــای خالـــی ببیننـــد وجـــه خوبی 
نداشـــت. براین اساس دوســـتان اگر توجه 
می کردند و اجـــرای خیابانی برقرار بود مثل 
گروه کر آکاپای مهر وطن کرمان، شـــرایط 
دیگـــری پیـــش می آمد. به هر روی امســـال 
نـــگاه سرپرســـت محتـــرم دفتر موســـیقی 
ایـــن گونه بـــود که نباشـــد! اما بنـــده برای 
اختتامیه همین گروه کُر آکاپای مهروطن 
به سرپرســـتی آقای عمـــاد نکویـــی را برای 
آییـــن آغازیـــن و پایانـــی در نظـــر گرفتـــه ام 
که ســـرود بـــه ماهـــو ســـرود یـــا اصطاحاً 
ســـرود و اجـــرای خالص بدون اســـتفاده از 
آلات موســـیقایی بـــا مضامین وفـــاق ملی، 
مقاومت و دیگر موضوعات داشـــته باشیم 
که قرار شـــد فقط در اختتامیه اجرا باشد.

در آخر درباره نگاه جوانگرایی در 
جشنواره موسیقی توضیح دهید ؟ 

با توجه به کناره گیری پیشکسوتان 
موسیقی ایران و یا عدم توانایی 

به علت کهولت سن و دوران 
بازنشستگی در همه ژانرهای 

موسیقی آیا زمان آن رسیده است 
که جشنواره به سمت جوانگرایی 

حرکت کند؟
سال هاســـت که جشـــن موســـیقی فجر با 
رویکـــرد جوانگـــرای طـــی طریـــق می کند. 
همیشـــه جوانان هستند که شـــور و شوق 
مســـابقه و اجـــرا برایشـــان مهـــم و جذاب 
اســـت. البتـــه این بدیـــن معنا نیســـت که 
بـــزرگان و پیشکســـوتان جایـــی ندارنـــد، 
خیـــر! چه بهتر که بـــزرگان هم روی صحنه 
و هم پایین صحنـــه روی صندلی های جلو 
بنشـــینند و قـــوت قلبـــی برای شـــاگردان 
خود و نســـل نو باشـــند. ولی وقتـــی اتفاق 
نمی افتـــد ایـــن مســـئولان هســـتند کـــه با 
تمـــام قـــوا باید به هرشـــکل زمینـــه را برای 
حضور هر چه بیشـــتر کـــودکان و نوجوانان 
و جوانـــان مهیـــا ســـازند. به همیـــن دلیل 
از ســـال گذشـــته بنـــده بخـــش کـــودک و 
نوجـــوان ۷ تـــا ۱8 را بنیـــان نهـــادم آن هم 
بـــا اجراهـــای تک نوازی کـــه قبـــاً مدیران 
و برخـــی هنرمنـــدان اعتقـــاد و بـــاوری بـــه 
چنیـــن مهمی نداشـــتند کـــه آیـــا از عهده 
برمی آینـــد؟ خوشـــبختانه نتیجـــه خـــوب 
گرفتیـــم و ادامـــه می دهیـــم. بایســـتی به 
لحاظ ارزش مالی جوایـــز را چابک و جایزه 
باربد را تقویـــت کنیم و به دنبـــال آن دیگر 
مدیـــران را متقاعـــد ســـازیم ایـــن جوایـــز 
تبعات بعدی برای جوانان داشـــته باشـــد. 
امتیازهایـــی همچـــون ورود بـــدون آزمون 
در هنرســـتان ها، کنکور موســـیقی، صدور 
مجوزهـــا، درجه بندی هـــا، اعـــزام به خارج 
بـــرای اجراها و تحصیـــات تکمیلی، ایجاد 
آموزشـــگاه و دیگـــر مســـائلی کـــه جوانان 
موســـیقی کار بـــدان  مبتـــا هســـتند. این 
جشـــن موســـیقی قطعاً ادامـــه دار بودنش 
از جهـــات گوناگـــون بـــر پایـــه جوانگرایی 
می چرخـــد و هـــر مســـئولی از ســـال بعـــد 
و در آینـــده مدیریـــت محتـــوا و اجـــرا را 
عهـــده دار شـــود، لازم و بایـــد اســـت کـــه 
روحیـــه جوانگرایی را ســـرلوحه قرار دهد. 
ایـــران می توانـــد مســـابقه های مهمـــی را 
در گونه هـــای مختلـــف در فـــن موســـیقا 
جهانـــی  ســـطح  در  ارزنـــده  جوایـــز  بـــا 
 برگـــزار کنـــد کـــه گردانندگانـــش جوانان 

موسیقیدان باشند .

40 ســـال یا بهتراســـت بگوییم 40 دوره ازبرگزاری جشنواره 
موســـیقی فجـــر می گذرد. موســـیقی که طـــی همین چهل 
و اندی ســـال، فـــراز و نشـــیب های بســـیاری را تجربه کرده 
و روزگاران تلـــخ و شـــیرین بســـیاری را از ســـر گذرانـــده و 
همچنـــان در امـــا و اگرهـــا بـــه ســـر می بـــرد. چـــرا که طی 
همیـــن ســـال ها گاهـــاً بـــه موجـــب نگاه هـــای ســـلیقه ای 
برخی مســـئولان یا به ســـبب هر اتفاق سیاسی و اجتماعی 
حـــذف، لغو یا معلق شـــد. بـــا ایـــن اوصاف بـــاز هم جای 
خرســـندی اســـت که امروز با تمامی این کم و کاســـتی ها، 
توانســـته تنهـــا رویداد رســـمی خـــود را به چهلمیـــن دوره 
برســـاند و جشـــنی دیگر بـــا عنوان موســـیقی برگـــزار کند. 
چهلمین جشـــنی که آغازگر آن اجرای ارکســـتر ملی ایران 
در تالار وحدت تهران بود. اما پیش از آغاز اجرای ارکســـتر 
ملـــی ایـــران  جشـــنواره چهلم موســـیقی فجر بـــا تجلیل از 
دو اســـتاد پیشکســـوت موســـیقی حســـن  ریاحی و حمید 
شـــاهنگیان با حضـــور جمعی از مســـئولان و هنرمندان  در 

هنرستان موســـیقی پســـران افتتاح شد.
عدد 40 از گذشـــته های دور جایـــگاه ویـــژه ای در باورهای 
مردم داشـــته اســـت و براین اســـاس انتظار می رود از این 
40 ســـال به بعد شـــرایط موســـیقی به ثبات درستی برسد 
و تجربـــه ایـــن 4 دهـــه، در قـــوام و پختگی هنر موســـیقی 
و رویدادهایـــی کـــه بـــا همیـــن عنـــوان برگزار می شـــود، 
تأثیرگـــذار باشـــد. چرا که با تصویب ســـند ملی موســـیقی 
و رفـــع این امـــا و اگرها ایـــن انتظـــار وجود دارد عـــلاوه بر 
حفـــظ و صیانـــت از جایـــگاه هنر موســـیقی، کـــم لطفی ها 
و ســـلایق شـــخصی از ایـــن هنر  رخـــت بربنـــدد و از40 بعد 
ایـــن جشـــنواره بـــا آرامش خاطـــر برگـــزار شـــود و بزرگانی 
که ســـال ها از جشـــنواره کناره گرفتنـــد یا قهـــر کردند، در 

میهمانـــی خودمانی خـــود حضور پیـــدا کنند.
رضا مهـــدوی، موسیقی شـــناس، نوازنده و مدرس ســـنتور 
و  منتقد کارشـــناس موســـیقی است و ســـال های بسیاری 
اســـت که در حـــوزه موســـیقی فعالیـــت می کنـــد و دبیری 
جشـــنواره های مختلفی را برعهده داشته اســـت و همواره 
دغدغه مند موســـیقی سرزمینش اســـت. او همچنین دبیر 
جشـــنواره ســـی و نهم و چهلم موســـیقی فجر هـــم بوده و 
در این دوره توجه ویژه ای به موســـیقی بانوان و موســـیقی 
کودکان داشـــته اســـت. او در گفت وگـــو با »ایـــران« درباره 
بخش هـــای مختلـــف جـــدول جشـــنواره صحبت هایـــی 

داشـــته اســـت که می خوانید.

گفت وگو با رضا مهدوی به بهانه چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر 

مروری بر هفت شب جشنواره موسیقی فجر

 صحنه امسال در تسخیر 
جوانان است

گفت وگو

ندا سیجانی

روزنامه نگار

گروه موسیقی نوشه)بانوان(

علی یاسینی)پاپ(

همایون رحیمیان رهبر ارکستر ملی ایران


